
Farní sbor ČCE v Chrudimi 
Zprávy k Výročnímu sborovému shromáždění, které se bude konat 25. března 2012 

Zpráva kazatelky 

Jak vidím „ svůj“ sbor v ohlédnutí za rokem 2011? Jako velký, třígenerační dům, kde spolu žijí 

staří a mladí, kde je místo pro ty dávno i pro ty právě narozené. Během týdne „ obyvatelé“ žijí 

dost v poklusu a mají své aktivity. Po práci a po škole, po nákupech a zařizování jdou do „ svých 

pokojů“. Někteří si ale nelení a zaskočí do „ čítárny“, kde se pravidelně čte a vykládá Písmo, 

jiní rádi zajdou do „ hudebního salonku“ ke společnému zpívání. V „ klubovně“ se střídají hrající 

si batolata a klábosící mládežníci (děti školou povinné jsou momentálně u nás trochu jako „ orel 

skalní“ - vzácný a ohrožený druh). V kuchyni se vaří čaj a káva a vždycky se tam najde něco dobrého 

pro příchozí... Když někdo z „ obyvatel“ onemocní a nemůže vycházet ze svého pokoje, často se 

najde „ soused“, který zaskočí na návštěvu nebo na nákup... Skvělou vymožeností tohoto domu je 

velký společenský prostor, kam může každou neděli dopoledne přijít každý, kdo chce. A lidé opravdu 

přicházejí. Staří, mladí, ti dříve i ti nedávno narození... Zdraví se, mluví spolu, usmívají se na 

sebe, sdělují si novinky... Někteří přicházejí dříve než ostatní, aranžují květiny, chystají písně, 

vítají příchozí... Někteří přibíhají nebo dokulhají na poslední chvíli... Ale podstatné je, že chtějí 

přijít. Být spolu při TOM. Potkat se se Slovem, které se života dotýká a život proměňuje, potkat 

se spolu před Boží tváří. 

Jsem vděčná, že se v tom „ sborovém domě“ potkávám s lidmi, kteří neberou sbor jako zájmový 

klub nebo „ křesťanskou povinnost“, pro něž má podstatný smysl být součástí tohoto společenství 

(Kristova lidu). Kteří nevěnují část svého času životu sboru, ale sborovým životem (tím, co 

načerpají) obohacují svůj čas, své vztahy, svou práci, ostatní své aktivity. Jsem ráda „ správcovou

“ v tomto domě :-) 

Kromě bohoslužeb a pravidelných setkání se konala ve sboru celá řada zajímavých a příjemných 

aktivit: pět různých koncertních vystoupení v kostele, které byly i dobře navštíveny chrudimskou 

veřejností; Noc otevřených kostelů s vystoupením dětí z místní ZUŠ a s prodejem výrobků Fair Trade; 

jarní víkendový pobyt v Bělči; zahradní odpoledne s hrami a opékáním ve Slatiňanech; letní tábor 

s dětmi a mládeží v Křížlicích; podzimní výlet do Telče; sborový den s promítáním a se společným 

obědem; vydařené vstoupení malých dětí a mládeže při vánoční sborové slavnosti... 

Do sboru jsme uvítali křtem svatým dvě děti: Josefínu Botošovou a Lukáše Fechtnera. V pohřebním 

shromáždění jsme se rozloučili se dvěma věrnými členy: Vratislavem Maděrou a Libuší Chvojkovou. 

K 31.12. 2011 čítal sbor 471 členů v Chrudimi, Slatiňanech a přilehlých obcích. S podrobnějšími 

statistickými údaji budete seznámeni při sborovém shromáždění, které bude letos volební. Děkuji 

za odvedenou dobrou a aktivní práci ve staršovstvu sestrám Jitce Doležalové, Janě Maděrové, Věře 

Novákové a Evě Skálové, které už dále nekandidují. 

 Anna Lavická 

Zpráva kurátorky 

Uplynulých šest let, které ohraničují činnost odcházejícího staršovstva, přineslo do života 

sboru mnohé změny. Především volbu nové sestry farářky a příchod Lavických do Chrudimi, což jistě 

pro ně nebylo bez problémů, i když pro náš sbor byl přínos veskrze pozitivní. Kromě toho, že přibyly 

nové akce ve sborovém kalendáři, jsme vylepšovali a opravovali faru a její zázemí. Před 

staršovstvem se vyskytlo mnoho úkolů plánovaných (oprava sociálního zařízení) i katastrof 

(dřevomorka, havárie stoupaček v domě č. 303) a slouží mu ke cti, že účast na schůzích byla 

nadprůměrná a řešení problémů věcné. V následujícím roce se chceme zaměřit především na umořování 

dluhu a nutné investice do oprav. Chci poděkovat všem, kteří v minulém volebním období ve 

staršovstvu pomáhali svými schopnostmi a zejména chci ocenit pravidelnou službu Jany Maděrové 



při vedení pokladny a účetnictví sboru. 

Loňská zpráva kurátorky končila slovy: „ doufáme, že už nás nepostihne finančně náročná a 

neplánovaná akce“ - ale toto přání se nesplnilo. Oprava stoupaček v domě 303 byla komplikovanější, 

než jsme původně počítali a ještě bylo nutné vyměnit plynové kotle. Děkuji zejména bratru Tomáši 

Hormandlovi, který nesl tíhu jednání s firmou a dohlížel na správnost provedených prací. Je pro 

nás oporou, že se můžeme při svém rozhodování opřít o někoho s technickými a organizačními 

schopnostmi. 

Scházíme se pravidelně 1x měsíčně první středu v měsíci a v případě potřeby využíváme i 

elektronickou diskusi, takže staršovstvo je o všem průběžně informováno. To se osvědčuje zejména 

u termínovaných akcí v  případech, na které je nutné pružně reagovat. 

Vítáme, že se ve sboru konají různá setkání, otevřená i chrudimské veřejnosti, která může přijít 

a poznat církevní společenství. Propagací své činnosti v městském zpravodaji nebo na nástěnkách 

nabízíme možnost podílet se na našich aktivitách. 

Staršovstvo, které vzejde z voleb, bude mít na co navazovat. Těší nás, že se podařilo sestavit 

vyrovnanou kandidátku. Přeji novým presbyterům hodně síly a moudrosti v rozhodování.  

Děkujeme všem, kteří svou obětavostí a modlitbami podporujete společné dílo. 

 Hana Mazurová 

Zpráva o nedělní škole 

Práce s dětmi v Nedělní škole je dnes jiná, než na jakou jsme byli dosud zvyklí. Nelze 

systematicky postupovat podle jednotných programů připravených Synodní radou, protože dětí, které 

se s rodiči pravidelně účastní bohoslužeb, je stále méně (v našem sboru aktuálně pouze jedna 

rodina). Je proto třeba přizpůsobit volbu biblického příběhu i formu výkladu tomu, které děti 

jsou zrovna přítomny, jejich věku i znalostem. Z téhož důvodu taky nevedeme docházku, protože 

její zaznamenávání ztratilo motivační charakter. 

 Pozvěte do Nedělní školy děti, které u Vás budou na návštěvě, přivítáme, když obohatí naše malé 

stádečko nejmenších oveček sboru.   

 Marta Kovářová 

Zpráva za pěvecký sbor  

Náš pěvecký sbor, či spíše pěvecko-instrumentální souboreček, pracuje již pátým rokem a největší 

radost mně osobně dělá ten fakt, že jsme vydrželi pracovat tuhle poměrně dlouhou dobu. Od začátku 

naší činnosti sice několik našich zpěváků a zpěvaček odešlo ze zdravotních důvodů nebo kvůli 

odstěhování či změně práce, ale naštěstí přišli noví a můžeme snad i do budoucna doufat, že budeme 

naším muzicírováním přispívat k radosti a dobrému naladění v našem sboru. Doufám ale hlavně, že 

se naše snažení líbí Tomu, kdo nás k němu povolal.  

Nejsme ale uzavřené společenství, naopak, uvítáme každého nového člena. Scházíme se každé úterý 

kromě prázdnin v 19.30 hodin v počtu čtrnácti členů. Někdy nám při vystoupeních pomáhají další, 

narychlo povolaní "externisté" a také hudebníci hrající na nástroje - instrumentalisté. Máme 

radost, že se k nám připojilo i několik členů ze sboru v Heřmanově Městci. 

V tomto období jsme stejně jako dříve zpívali na slavnostních bohoslužbách a na seniorátním setkání 

pěveckých sborů, které bylo tentokrát v Litomyšli. Do budoucna plánujeme, že bychom ještě 

připravili aspoň jedenkrát v církevním roce hudební bohoslužby. 

Děkuji, jako každým rokem vždy na tomto místě, všem našim hudebníkům. Nesmím ovšem ani zapomenout 

na naše vděčné posluchače, kteří nás podporují svým zájmem a pochopením. 

 Věra Nováková 



Zpráva o sborových besedách 

Účastníci sborových besed se scházejí pravidelně první středu v měsíci kromě prázdnin. Většinou 

je nás pět až šest. Naše setkání zahajujeme pobožností, kterou má sestra farářka Lavická. Poté 

následuje volnější program, na kterém se může podílet každý ze zúčastněných. Věnujeme se aktuálnímu 

dění ve sboru, někdo přinese informace z akcí ostatních církví v Chrudimi i jinde, jiný probírá a 

doporučuje zajímavou knihu či článek z církevního tisku. Tak jsme se například na besedě seznámili 

s knihami J. Šiklové, M. Růžičky, Hebe Kohlbrugge, J. Balabána a jiných autorů. Někdy vzpomínáme 

výročí významných pracovníků církve nebo diskutujeme o historických událostech, které ovlivnily 

život naší církve. Věnujeme se také tomu, co je v naší společnosti aktuální dnes. 

Náš počet v poslední době poklesl. Vzpomínáme s láskou na našeho pravidelného účastníka, bratra 

Maděru, který zemřel v loňském roce. Jiní starší členové našeho sboru se besed již pro zdravotní 

potíže nemohou zúčastnit. Zveme všechny do přátelské atmosféry našich besed. 

 Eva Richterová 

Zpráva o činnosti mládeže 

Od ledna do června jsme se scházeli pravidelně každý pátek v 19:00, od září pak v 19:30 v počtu 

přibližně 8-10 lidí. Během roku nám nepřibyli žádní noví členové, naše řady pouze čas od času rozšířily 

naše milé konfirmandky. Zpočátku jsme stejně jako předchozí rok probírali příběhy Starého zákona 

s pomocí příručky Povídá se od Nico ter Lindena. Na podzim jsme se pak věnovali především přípravě 

a nácviku vánoční hry. Během mládeží proběhlo několik oslav narozenin a také jedno pečení štrúdlu 

na díkčinění. Nad rámec tradičních pátečních večerů jsme se jako každý rok aktivně zúčastnili letního 

tábora a také dalších sborových, seniorátních i celocírkevních akcí. Kromě toho jsme podnikli také 

několik neformálních výjezdů na chalupu k Lavickým do Telecího a uspořádali zde oslavu čarodějnic 

a Silvestra a také malou brigádu na dřevo. 

 Eva Skálová ml. 

Přehled hospodaření sboru za rok 2011 

Text Kč 

Peněžní prostředky 1.1.2011 366 354 

NÁKLADY 

Spotřeba materiálu 34 184 

Spotřeba energie 98 516 

Opravy, údržba 5 299 

Cestovné 7 048 

Splátka půjčky 50 000 

Ostatní služby 26 264 

Mzdy 9 576 

Repartice seniorátní 8 600 

Repartice celocírkevní 21 700 

Personální fond 71 000 

Náklady –  dům 303 313 499 

Závazky 14 354 

Náklady celkem –  upravené 660 040 

VÝNOSY  

Sborové sbírky Chrudim 92 485 

                          Slatiňany 1 820 

Dary 42 800 

Salár 201 439 



Příjmy z domu 303 97 860 

Ostatní sborové příjmy 13 242 

Výnosy celkem 449 646 

 

Peněžní prostředky 31.12.2011 155 960 

 

K některým položkám: 

I. Náklady 

Spotřeba materiálu 

Fotografie v kostele 20 000 

Potraviny 2 153 

Víno 590 

Kancelářské potřeby 1 686 

Úklidové prostředky 192 

Květiny 4 491 

Knihy 626 

Předplatné časopisů 1 981 

Tiskopisy 175 

 

Energie 

Plyn 64 991 

El.energie 22 892 

Voda 10 633 

 

Ostatní služby  

Pojistné 13 380 

Telefon 9 731 

Poštovné 306 

Poplatky České spořitelny 2 212 

II. Výnosy 

Ve výsledcích na předchozí straně nevidíte, kolik se vybralo na celocírkevních sbírkách (toto číslo 

hospodářský výsledek neovlivní –  co shromáždíme, hned odvedeme). 
 

Za rok 2011 jsme odeslali 51.335 Kč (z toho 1.200 bylo vybráno ve Slatiňanech): 
 

Sbírka na tisk 4 600 

HDL 8 515 

Diakonie 4 795 

Solidarita sborů 5 388 

Křesťanská služba 2 354 

JTD 2 805 

Sociální a charitativní činnost 10 500 

Bohoslovci 12 378 

 

Na Jeronýmovu jednotu jsme odvedli 30 260 Kč. 

 

Pak jsme přispěli na: 

nepovinnou sbírku na střechu ve Vysokém Mýtě5 800 

Tábor pro ukrajinské děti 10 000 



Japonsko (zemětřesení) 13 850 

Kosťa 3 000 

 

Položku ostatní sborové příjmy tvoří hlavně 12 000 –  nájemné od Lavických, výnos bazaru, prodej 

Biblí, zpěvníků, knih a úrok z našeho účtu. 

 Jana Maděrová 


